
انتظار مشارکت بالای ۵۰درصد در انتخابات پیش رو
سخنگوی شورای نگهبان درآستانه برگزاری انتخابات دوم اسفندماه مطرح کرد:

»در کشــور ما طی ســال های گذشته و 
درانتخابات هــای گذشــته، میانگیــن 
مشــارکت کمتر از ۵۰ درصد نبوده است 
و پیــش بینی مــا درایــن انتخابات هم 
مشــارکت بالای ۵۰ درصد اســت.« این 
مطلب را سخنگوی شورای نگهبان درجمع 
خبرنگارهای داخلی و خارجی و درآستانه 
برگزاری انتخابات دوم اسفندماه اعلام کرد.
عباسعلی کدخدایی، در ادامه درپاسخ به 
پرسشی مبنی بر اینکه برخی ها معقتدند 
که شورای نگهبان در بررسی صلاحیت ها 
جناحی و سیاســی عمل کرده است؛ آیا 
این موضــوع صحــت دارد؟ تصریح کرد: 
شورای نگهبان نگاه سیاســی ندارد و به 
عنوان مجری قانون تابع قوانینی است که 
نمایندگان ادوار مختلف مجلس شورای 
اسلامی وضع کرده اند و بارها هم این قوانین 
اصلاح شده است. وی ابراز داشت: آنچه در 
بررســی صلاحیت ها محل قضاوت بوده 
مدارک مســتند در پرونده افراد اســت و 
شورای نگهبان گرایشــات سیاسی افراد 
را ملاک بررسی صلاحیت قرار نمی دهد. 
دکتر کدخدایی، درباره شایعات روزهای 
گذشته درباره رد و تأیید صلاحیت جدید 
با رد این شــایعات گفت: در بحث بررسی 
صلاحیت هــا زمــان قانونی ما گذشــته 
اســت؛ اما باتوجه به ثبت نام شانزده هزار 
نفر ممکن اســت در بررسی صلاحیت ها 
اشــتباهی صورت گرفته باشــد که این 
موارد بسیار اندک است. ما نتیجه بررسی 
صلاحیت ها را چند روز پیــش به وزارت 
کشور اعلام کردیم و دیگر اعلامی نداریم و 

بررسی صلاحیت ها تمام شده است.
هیچ نگرانی در خصوص تأمین   

امنیت انتخابات نداریم
وی در پاســخ به پرسشــی درباره تأمین 
امنیــت انتخابات تصریح کــرد: دربحث 
امنیــت اگر امنیــت صندوق هــای رأی 
مدنظراست، دستگاهای انتظامی و امنیتی 
اقدامات لازم را انجــام داده اند وما نگرانی 
دراین خصوص نداریم. سخنگوی شورای 
نگهبان در پاسخ به پرسشی درباره قانون 
شفافیت گفت: دربررسی صحت حوزه های 
انتخابیه اگر گزارش هایی به دست ما برسد 
که هزینه های نا متعارف در تبلیغات بوده و 
اگر تخلفات در تبلیغات بوده است، شورای 
نگهبــان می توانــد ورود کرده،نظرش را 

درباره صحت انتخابات اعلام کند.

  ابطــال آرا در تخلفاتــی که 
سرنوشت انتخابات را تغییر دهد

دکتر کدخدایی، دربــاره ابطال آرا یادآور 
شد: بحث ابطال آرا زمانی اتفاق می افتد که 
تخلفات به گونه ای باشد که در سرنوشت 
انتخابات تأثیر گذاشــته باشــد. وی در 
پاسخ به پرسشی دیگر مبنی براینکه چرا 
شــورای نگهبان دلیل رد صلاحیت ها را 
اعلام نمی کند؟ گفت: این بحث به دلیل 
ممنوعیت قانونی اســت که براساس آن 
شورای نگهبان نمی تواند دلیل صلاحیت 

افراد را اعلام کند
 سخنگوی شــورای نگهبان، در پاسخ به 
پرسشــی مبنی بر اینکه نظر شما درباره 
اظهــارات رئیس جمهــور کــه گفته اند: 
در ۴۴ حــوزه انتخابیه شــاهد برگزاری 

انتخابات غیر رقابتی خواهیم بود، چیست؟ 
خاطرنشان کرد: شورای نگهبان هیچ وقت 
با نگاه سیاسی به موضوع نپرداخته است 
وما فارغ از نگاه سیاســی افراد اظهارنظر 
می کنیم. وی در پاسخ به پرسشی درباره 
رد صلاحیــت تعــدادی از نماینده های 
فعلی گفت: صلاحیــت نمایندگان برای 
یک دوره چهارســاله اســت و برای دوره 
آینده باید مجدداً مورد بررسی قرار گیرد 
و طبیعتا اگر تخلفی صورت گرفته باشــد 
مورد بررســی قرار می گیرد. در این دوره 
۷۵نفر از نمایندگان ردصلاحیت شــدند 
که فکــر نمی کنم این تعداد زیاد باشــد. 
کدخدایی در پاســخ به پرسش خبرنگار 
فرانسوی مبنی بر اینکه اگر مشارکت مردم 
در انتخابات به دلیل حوادث اخیر، زیر ۵۰ 

درصد باشد چه اتفاقی می افتد؟ گفت: تازه 
مثل فرانسه می شویم که اگر اشتباه نکنم 
انتخابت اخیر ریاست جمهوری فرانسه زیر 
۵۰ درصد بود. وی در همین زمینه ادامه 
داد: تعلق خاطری که مردم ما به نظام دارند 
و ازآنجاکه نظام جمهوری اسلامی نظامی 
مردمی است، معمولاً ما در انتخابات های 
گذشته مشارکت زیر ۵۰ درصد نداشتیم 
اما براساس قوانین دموکراسی مشارکت 
زیر ۵۰درصد هم اشکالی را ایجاد نمی کند 
و ما در کشورهای اروپایی شاهد این مسئله 

هستیم.
سخنگوی شــورای نگهبان، در پاسخ به 
پرســش دیگری مبنی بر اینکــه آیا رد 
صلاحیت ها موجب کاهش مشارکت مردم 
نخواهد شد؟ گفت: این مثال شما شامل 
کشــورهایی اســت که دوحزبی هستند 
که اگر جلوی یک حزب گرفته شــود این 
موضوع مصــداق دارد؛ اما در کشــور ما 
این گونه نیســت و علاوه بر احزاب، افراد 
مســتقل نیز در انتخابات حضور دارند و 
چنین مسائلی )کاهش مشارکت به دلیل 
رد صلاحیــت برخی ها(، پیــش نمی آید 
ضمن اینگه نگاه شورای نگهبان در بررسی 
صلاحیت ها در چارچوب قوانین اســت. 
دکتر کدخدایی در پاسخ به پرسشی مبنی 
براینکه انتقادهایی نسبت به شورای نگهبان 
درباره رد صلاحیت ها وجود دارد، نظر شما 
در این باره چیســت؟ اظهار داشت: باید از 
شــورای نگهبان مطالبه اجرای قانون را 
داشته باشند، قانونی که در مجلس تصویب 
شــده اســت، هرموقع مجلس بخواهد 
می تواند آن را اصلاح کنــد؛ بنابراین اگر 

انتقادی هم باشد باید به قانون باشد.

 ماجرای »کرونا«
 و ماهی قرمز چینی عید

ایسنا: عضو کمیته کشوری آنفلوآنزا با اشاره 
به برخی از نگرانی ها در رابطه با ورود ماهی های 
قرمز چینــی در ایام نــوروز و احتمال انتقال 
بیماری از این طریق، عنوان کرد: واردات کلیه 
محصولات غذایی و حیوانی از کشــور چین 
ممنوع شــده و هیچ منطقی وجود ندارد که 
در شرایط اپیدمی موجود محصولات غذایی  
یا حیوانی از چین وارد شــود. مردانی، با بیان 
اینکه هنوز میزبان واسط کروناویروس جدید 
»کووید 19«به صورت قطعی مشخص نشده 
است، ادامه داد: نمی توان به صورت قطعی اعلام 
کرد که کدام حیوان میزبان واسط این ویروس 
و بیماری است. البته برخی از حیوانات کاندید 
انتقال ایــن بیماری به عنوان میزبان واســط 
هستند که از آن ها می توان به خفاش، ماهی و 
حتی گربه اشاره کرد؛ ولی هنوز هیچ کدام به 
صورت قطعی ثابت نشده است. وی با تاکید بر 
اینکه در هر صورت توصیه کلی ما این است که 
در این شرایط از تماس با هر نوع حیوان خانگی 
و اهلی جدا خودداری شود، گفت: اگر هم به هر 
دلیلی این اتفاق رخ داد، باید بلافاصله با آب و 
صابون به مدت ۳۰ ثانیه دست خود را بشویید.

 آمادگی آموزش وپرورش
 برای تعطیلات نوروز

شــهر خبر: مدیرکل تعاون و پشــتیبانی 
ازآمادگی آمــوزش و پرورش برای اســکان 
1۲میلیون نفر روز در تعطیــلات نوروز 99 و 
با حضور ۲۴ هــزار عوامل اجرایــی در تعداد 
۷۰۵ پایگاه پذیرش در سراســر کشــور خبر 
داد. کریمی فــر گفت: آموزش وپــرورش، در 
راستای اعتلای منزلت اجتماعی فرهنگیان و 
به منظور افزایش طیب خاطر معلمان شاغل و 
بازنشسته، طرح اسکان نوروزی فرهنگیان را با 
شعار )کیفیت مطلوب، امنیت پایدار و مسافرت 
ارزان( بــا حضور ۲۴ هزار عوامــل اجرایی در 
تعداد ۷۰۵ پایگاه پذیرش در سراســر کشور 
به صورت شبانه روز تا پایان تعطیلات نوروزی به 
مسافران فرهنگی، خدمات رفاهی ارائه خواهد 
کرد. وی افزود: ســامانه رزرو اینترنتی برای 
کلیه فرهنگیان شــاغل و بازنشسته به آدرس 
eskan.m edu.ir از تاریخ 9 اسفندماه لغایت ۲۳ 
اسفند فعال خواهد بود و بعد از تاریخ مذکور، 
هرگونه پذیرش مســافران فرهنگــی، صرفاً 
به صورت حضوری، میســر است. ضمن اینکه 
مســافریان فرهنگی به همراه اعضای خانواده 
در ستادهای اسکان در ایام تعطیلات نوروزی 

تحت پوشش بیمه حوادث قرار می گیرند.

جمع آوری ۳۰ هزار 
معتاد متجاهر در پایتخت

ایرنا: رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر تهران 
بزرگ در همایش بررسی آسیب های اجتماعی 
ناشی از مصرف مواد مخدر در منطقه شوش، 
مولوی و هرندی گفت: همه باید دست به دست 
هم بدهیم تا بتوانیم اقدامات خوبی انجام دهیم. 
در منطقه شوش موادی و هرندی طرح از هفتم 
بهمن ماه ســال 9۷ آغاز شد و اقدامات خوبی 
توسط پلیس پیشــگیری و سرکلانتری های 
ششم و هفتم انجام شــد. سرهنگ حسنوند 
ادامــه داد: ۳۰ هــزار معتاد متجاهــر از این 
منطقه در این مدت جمع آوری شــده و بیش 
از ۶ میلیارد تومان بــرای بازپروری و درمان و 
اقدامات تربیتی این افراد هزینه شــده است. 
اوخاطرنشان کرد: ۵۰۰ زن معتاد متجاهر در 
جنوب تهران که حدود ۲۰۰ زن معتاد متجاهر 
در منطقه شوش، مولوی و هرندی بودند؛ ۴۵ 
نفر قاچاقچی مواد مخدر و ۶۵۰۰ خرده فروش 

دستگیر شده اند.

 شیرخوارگاه های بهزیستی 
با کمبود مربی مواجه است

ایرنا: معاون امور اجتماعی سازمان بهزیستی 
کشور گفت: شــیرخوارگاه های بهزیستی با 
کمبود نیروی انسانی مواجه است؛ بر این اساس 
باید به این موضوع توجه شود و استاندارد لازم 
در این زمینه را تأمین کنیم. مســعودی فرید 
افزود: مراقبان شیرخوارگاه ها، علاوه بر نیروی 
جســمی از قلب و روح و عاطفه خود نیز بهره 
می گیرند و با گام های عملی باید نشان دهیم 
که ســختی کار آن هــا را درک می کنیم. وی 
اضافه کرد: بر اســاس اســتاندارد به ازای هر 
ســه تا ۶ کودک، به یک نفر مربی نیاز داریم 
این در حالی است که اکنون به ازای هر 1۰ تا 
1۲ کودک، یک نفر مربی در شــیرخوارگاه ها 
فعالیت می کند. مسعودی فرید گفت: سیاست 
سازمان بهزیستی کشــور درباره فرزندان در 
مراکز، هدایت آن ها به درون خانواده هاســت 
و ثبت خاطــرات مربیان می توانــد در ترویج 
فرهنگ حمایــت از این کــودکان و به ویژه 
پذیرش فرزندان بزرگ تر از ســنین نوزادی و 
شیرخوارگی توسط خانواده ها به ما کمک کند. 
وی افزود: در بررسی های اخیر، این تغییر نگاه 
بین خانواده های متقاضی فرزندخواندگی به 
خوبی مشهود است و کسانی که برای دریافت 
یک نوزاد یا کودک شیرخوار مدت ها در نوبت 
می ماندند، امروز خواستار کودکانی در سنین 

بالاتر هستند.
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 هر خبری را از هرجایی 
 باور نکنیم

دکتر پیام محبی
 دام پزشک

این روزها اخبار مختلفی در رسانه ها و فضای 
مجازی درباره فعالیت ویروس »کرونا«، تعداد 
مبتلایان به این ویروس و کشــته شده های 
ناشی از آن خوانده و شنیده می شود. برخی 
از این اخبار واقعاً ترسناک به نظر می رسند و 
برخی نیز حاوی اطلاعاتی هستند که ممکن 
است خیلی درست نباشند. به راستی ویروس 
کرونا چه قدر قابل انتقال بین انسان و حیوان 
اســت؟ انتقال اطلاعات دربــاره موضوعات 
مختلف ازجمله اخبار و داده های تازه، همیشه 
با اغراق همراه است. البته استفاده از دروغ های 
آماری یا سوءاستفاده از آمار را نیز باید به آن 
اضافه کرد؛ اخباری که گاه بسیار ترسناک و در 
برخی مواقع با جذابیت همراه است. بعضی از 
سیاست مداران نیز برای توجیه عملکرد خود 
و تخریب رقیب از سوءاســتفاده های آماری 

استفاده می کنند. 
این موارد درباره ویروس کرونا و شیوه انتقال 
آن نیز مطرح اســت. تاکنون هیــچ کدام از 
اطلاعات رسیده در باره این ویروس به طور 
صددرصدی اثبات نشــده و حتی تولید این 
ویروس در آزمایشگاه و موضوع بیوتروریسم 
نیز مطرح اســت. وظیفه دو سازمان جهانی 
بهداشت یعنی )WHO( و سازمان بهداشت 
دام جهانــی )OIE( تمــام بیماری هــای 
حیوانات را کنترل می کنند. درمورد موضوع 
بیماری های مشــترک بین انسان و حیوان 
باید این موضوع را در نظر گرفت که توســط 
سازمان های WHO و OIE اشتراک آن بین 
انســان و حیوان و برعکس اثبات شده باشد 
و آیا بیماری در گونه های مختلف حیوان نیز 

قابل انتقال است یا خیر؟
کروناویروس، ویروس جدیدی نیست؛حتی 
اگر خیلی از افراد نــام آن را هم تــا قبل از 
این نشنیده باشند اما بســیاری از پزشکان، 
دام پزشــکان و میکروب شناســان بــا آن 
آشنایی دارند و ســال های بسیاری است که 
این ویروس را می شناســند. با این توضیح 
کروناویروسی که در شــترهای »جاسک« 
دیده شده با کروناویروسی که از کشور چین 
آغاز شده، متفاوت است؛ همان طورکه اکنون 
ممکن اســت هزاران گربه شهری در تهران 
به ویروس کرونا آلوده باشند و کروناویروس 
گربه، نوعی بیماری  به نام FIP ایجاد می کند 
که موجب تورم در شکم حیوان و حتی مرگ 
آن می شود. کروناویروس در گذشته وجود 
داشته و کنترل نیز شده است و حتی موجب 
بیماری انسان ها نیز می شــود؛ اما باید بین 
سواد رسانه ای و کروناویروس ارتباط برقرار 
کرد. متاســفانه برخی خبرگزاری ها و منابع 
خبری به صورت مغرضانه خبرهای مربوط به 
کروناویروس را در کنار بیماری کروناویروس 
چینی برای جذب مخاطــب قرار می دهند. 
بیشتر رسانه ها برای جلب مخاطب و بسیاری 
دلایل دیگر، به ســمت اخباری می روند که 
بار منفی آن نمود بیشــتری داشــته باشد. 
شاید به همین خاطر اســت که بسیاری از 
روان شناسان برای پیشــگیری از افسردگی 
توصیه می کنند که مردم اخبار را به صورت 
همیشــگی پیگیری نکنند. بسیار طبیعی 
است که اخبار منفی سریع تر منتشر می شود 
و متاسفانه رسانه ها نیز از این روش استفاده 
می کننــد و در برخــی مواقــع از تاکتیک 
 ترس بــرای افزایش جــذب مخاطب بهره 

می برند. 
شــاید به همین دلیل اســت که بنگاه های 
خبری بدون دریافت پول، اطلاعات خبری 
را در اختیار مخاطب قرار می دهند تا درکنار 
آن بتوانند خبرهای مورد نظر را در راستای 
اهداف خود به مخاطب منتقل کنند.بنابراین 
باید در کنار شنیدن اخبار به سواد رسانه ای 
خود نیز رجوع کنیم تــا بدانیم چه خبری را 
از چه منبعی دریافــت می کنیم و این منبع 
چه قدر برای انتقال خبــر صلاحیت دارد؟ 
اگرچه داشتن سواد رسانه ای کار سختی است 
و نمی توان به راحتی رسانه ای را راستی آزمایی 
کرد. البته با کمی تمرین شــاید تا اندازه ای 
بتوان از مهارت کســب اخبار برخوردار بود. 
در پایان، دانستن این موضوع خالی از فایده 
نیســت که بدانیم قرار نیست با شیوع کرونا 
ویروس زندگی ما مختل شود و فعالیت های 
خود را تعطیل کنیم. بلکه باید بیاموزیم که 
چگونه با این موضوع کنار بیاییم تا کمترین 

آسیب را ببینیم.
منبع: خبر آنلاین

یادداشت

مردم گلایه دارند اما در انتخابات شرکت می کنندتمام تسهیلات شاهد به خانواده شهدای پرواز اوکراین تعلق می گیرد
مهر: معاون فرهنگی بنیاد شهید گفت: تمام خدمات و تسهیلات اعطایی به خانواده های شاهد، شامل حال خانواده شهدای پرواز اوکراین 
نیز می شود. محمدحسن کاویانی راد، درباره استفاده خانواده شهدای پرواز اوکراین از مزایای بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: مفهوم 
شهید به این معناست که نظام مسئولیت حمایت از فرد شهید و خانواده اش را بر عهده دارد. به همین منظور خانواده این عزیزان نیز تحت 
حمایت کامل نظام و بنیاد شهید قرار دارند. وی تصریح کرد: نظام خود را ملزم می داند به هر کسی که در زمره و چارچوب شهید و خانواده 
شهدا وارد شود، تسهیلات و خدمات لازم را ارائه و حداقل نیازهای مالی آن ها را جبران کند. وی با اشاره بر شهید محسوب شدن مسافران 
پرواز اوکراین، اظهار داشت: بر اساس قوانین و مقررات کشور و بنیاد شهید، پرداخت مستمری، تسهیلات مالی، حمایت های تحصیلی و 

دیگر خدمات بنیاد شهید به خانواده شهدای این پرواز نیز تعلق می گیرد.

مهر: فرمانده نیروی انتظامی جمهوری اسلامی ایران گفت: درست اســت مردم از برخی رفتارها و سیاست گذاری ها گلایه دارند، اما 
مطمئنم در انتخابات با شکوه تر از سال های قبل شرکت می کنند. سردار حسین اشتری اظهار کرد: مردم ایران درست است گلایه دارند 
اما انتخابات را بحث آینده، سرنوشت خود و کشورشان می دانند و مطمئنم حتماً در انتخابات شرکت می کنند. وی افزود: با استفاده از 
ظرفیت های خود، امنیت انتخابات را تأمین خواهیم کرد و در این رابطه با کسی تعارف نداریم. به گفته رئیس پلیس کشور، صیانت از 
صندوق های اخذ رأی اولویت اصلی نیروی انتظامی است. سردار اشتری خاطرنشان کرد: به رغم تلاش دشمنان داخلی و خارجی که با 
بسیج تمام امکانات و سرمایه کشورهای مرتجع منطقه سعی در برهم زدن انتخابات و یا کم رنگ نشان دادن آن دارند، مردم همیشه در 

صحنه با حضور پررنگ در انتخابات، وفاداری خود به نظام اسلامی را به جهانیان ثابت خواهند کرد.

دریا وفایی/  گروه جامعه
daryavafaei2009@gmil.com

طبق اعلام ستاد انتخابات کشــور، از هشت صبح 
امروز یعنی پنج شــنبه یکم اســفندماه نباید هیچ 
کاندیدایی فعالیت  تبلیغاتی داشته باشد. به عبارتی 
از یک روز قبل از ورود به ایستگاه نهایی رقابت، باید 
سکوت کامل تبلیغاتی برقرار شود. این تذکر درحالی 
است که برخی نامزدهای انتخاباتی مجلس یازدهم 
هم چنان درشــبکه های اجتماعی با ارسال پیام به 
عضو کردن افراد درگروه های حامیانشان مبادرت 
دارند. هرچند این میهمانی های ناخواسته، از مدت ها 
قبل از آغازرسمی تبلیغات نامزدها انجام شده است؛ 
حالا دوروز مانده به زمان رأی گیری، وزیر ارتباطات 
درباره اقدامات گلایه برانگیزکاندیداها گفته است: 
ارسال پیامک های انبوه و عضو کردن ناخواسته در 
گروه ها و کانال ها توسط برخی از ستادهای انتخاباتی 
برای مردم آزاردهنده شــده است. مردم می پرسند 
شماره ما را از کجا آورده اند؟ آذری جهرمی، خطاب 
به کاندیداها هشــدارداده اســت: حق الناس خط 
قرمزماست و با متخلفان شــدیداً برخورد خواهیم 
کرد. وزیر ارتباطات همچنین از مردم خواســته تا 
موارد مزاحمت و شکایاتشــان را با شــماره تماس 
19۵ اعلام کنند. او تصریح کرده است: شکایت در 
19۵ از شما، پیگیری از ما. پس از غائله عضویت های 

ناخواسته درگروه های انتخاباتی، »به راه انداختن 
کارناوال های تبلیغاتــی کاندیداها در محدودهای 
خارج از ستادهایشــان- قشون کشی های قبیله ای 
و بعضاً حتی نــزاع بین طرفداران جناحین، ســد 
معبرخودروهای نامزدها در خیابان ها و مقابل مراکز 
درمانی، کباب پزی در معابرمقابل ستادها و توزیع آن 
بین عابران و...« که روزانه تصاویر متعددی از آن در 
صفحات مجازی به نمایش درمی آید، برگ ننگین 
دیگری برکارنامه برخی از نامزدهای انتخابات مجلس 
یازدهم است. تعدادی از نمایندگان مجلس دهم و 
نامزدهای جدیدالــورود به عرصه انتخابات مجلس 
شــورای اســلامی، درحالی طی روزهای گذشته 
این گونه شــوهای تبلیغاتی را به راه انداخته اند که 
جمال عرف، رئیس ستاد انتخابات کشوربارها راجع 
به کیفیت تبلیغات تذکر داده اســت. او با اشاره به 
ماده ۶۵ قانون انتخابات تاکید کرده اســت: اخلال 
و برهم زدن اجتماعات و ســخنرانی های قانونی و 
تعرض به ســتادهای انتخاباتی نامزدها، اســتفاده 
از کاروان هــای تبلیغاتی و اســتفاده از بلندگو در 
خارج از محیط ســخنرانی، اقدامات مغایر امنیت 
ملی نظیر تفرقه قومی و مذهبــی، دادن وعده های 

خارج از اختیارات قانونی توســط نامزدها، هرگونه 
تخریب، هتــک حرمت و حیثیت نهادهــا، افراد یا 
نامزدها از ســوی نامزدهــای انتخاباتی، تخریب یا 
پاره کردن عکــس و دیگر آثــار تبلیغاتی نامزدها 
در مهلت قانونی تبلیغات کــه در محل های مجاز 
الصاق شده یا قرار گرفته باشــد، ازجمله مصادیق 
تخلف و جرم در فعالیت هــای تبلیغاتی انتخابات 
توســط نامزدهــا، احــزاب و گروه ها و اشــخاص 
حقیقی و حقوقی است. وی دراین باره خاطرنشان 
ســاخته اســت: »متخلفان علاوه بر مجازات های 
مقرر در قوانین مربوطه، به مجازات درجه ۶ قانون 
 مجازات اســلامی به اســتثنای حبس نیز محکوم 

می شوند.«
  پهن کردن سفره های بزرگ برای جلب 

آرا، تخلف تبلیغاتی است
  رئیس ســتاد انتخابات کشــور، با اقداماتی چون 
»پهن کردن سفره های بزرگ برای جلب آرا« تذکر 
داده اســت. این اقدام قطعاً جزو تخلفات تبلیغاتی 
در انتخابات محسوب می شود. نامزدهای انتخابات 
باید توجه داشته باشــند که فرجه تبلیغات قانونی 
یک هفته است و باید دقیقاً طبق قانون عمل کنند. 

ســوژه داغ تبلیغاتی دیگر پیرامون مطالبه گری 
»شفافیت مالی« نامزدهاست که استوری و توئیت 
بسیاری ازکاربران و فعالان سیاسی واجتماعی شده 
اســت. جمال عرف، درباره این موضــوع نیز اظهار 
داشته اســت: »بحثی از قبل درباره ورود پول های 
مجهول و مشکوک در فرآیند انتخابات بود. منطق 
قانون مذکور این است که بتواند ورود و خروج پول 
در عرصه انتخابات را رصد و مدیریت کند. البته این 
قانون کمی دیر ابلاغ شد؛ اما بلافاصله بعد از تأیید 
شورای نگهبان، عملًا این قانون در تاریخ 1۴ بهمن از 
سوی رئیس جمهوری به وزارت کشور ابلاغ شد که 
ما نیز همان وقت، این قانون را به فرمانداری ها ابلاغ 
کردیم؛ بنابراین آنچه در این دوره عملًا می توانیم به 

مفاد آن عمل کنیم چند بند از آن است.«
 عرف، توضیح داده است: »یکی از مواردی که در این 
قانون به خوبی مشخص شده، این است که )نامزدها( 
باید منابع پول را مشخص کنند؛ یا پول باید متعلق به 
نامزد انتخاباتی باشد؛ یا حزب، هزینه ها را بپردازد  یا 
یک فرد حقیقی، این پول را در اختیار نامزد قرار دهد. 
بند چهارم می گوید، استفاده از برخی اماکن عمومی 
از سوی نامزدها نیز قانونی است؛ تالار و سالن های 
عمومی در کشور قانونی است. غیر از این چهار مورد 
ما نباید هیچ ورود پولی به عرصه انتخابات و تبلیغات 

نامزدها داشته باشیم.«

واکنش ها درباره اقدام های گلایه برانگیزکاندیداها

مزاحمت با پیامک های انتخاباتی را به 19۵گزارش دهید

یلدا توکلی / گروه جامعه
   tavakoli.yalda11@gmail.com

عکس خبر 

آبشار »گنج نامه« همدان، در فاصله پنج کیلومتری 
این شهر واقع شده است و با حدود 1۲ متر ارتفاع 
یکی از زیباترین جاذبه های گردشگری استان همدان 
است. این روزها با برودت وسرمای شدید هوا در 
همدان این آبشار با یخ بستن شکل زیبای زمستانی به 
خود گرفته است.
 عبدالرحمن رافتی
تسنیم


